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Megkezdődtek a féesz-zőrszámadások 

Nyereség Sándorfalván 
Már a nagy m u n k á k vé-

geriével hozzákezdenek a 
szövetkezetekbe* a számve-
téshez. s ünnepélyesen fe-
jezik azt be. Zárszámadó 
közgyű'ést ta r tanak . A sze-
gedi járásban tegnap, pén-
teken Sándorfa lván , a Ma-
gyar— Lengyel Barátság Tsz-
fcen elsőként adott számot a 
vezetőség az e lmúl t évi gaz-
dálkodásról. Most is jó évet 
zár tak . 

* 

A tegnapi közgyölést több 
összejövetel előzte meg. 
Ezért csak keveseknek vol t 
ú j Keresztúri István beszá-
molója. A munkahe ly i be-
szélgetéseken. a vezetőségi 
üléseken és a küldöt tek ta-
nácskozásán m á r elhangzott , 
hogy o téesz az idén meg-
duplázta a nyereségét. (Több 
min t 13 mill ió fo r in t let t a 
közösség haszna.) 

A sándorfa lv iak elsősor-
ban a tagok becsületes 
helytállásának és a szemlé-
let változásának tulajdonít-
ják a sikert. Az ágazatok 
közül most mindegyik nye-
reséget könyvelhet el m a g á -
nak, ami re mos tanában n e m 
nagyon volt példa. Erősödött 
a téesz, gyarapodott a va-
gyona. Tavaly megközelí tő-
e n 100 mil l ió for in t t e rme-
lési é r téke t ál l í tot tak elő, 
lényegesen többet, m i n t az 
azelőtti esztendőben. Főleg 
ez ál lat tenyésztés bevételei 
növel ték az e redményt . 

A vélemények, javaslatok 
ls igazolták a gazdálkodás 
helyességét. Csaknem har-
mincan mond ták el észrevé-
telüket a h á t u n k mögött 
hagyott esztendőről. Ered-
ménynek ér tékel te a vezető-
ség. hogy a hozzászólások 
m a i d n e m mind a közösség 
é rdekében fogantak. Még a 
munkahe ly i tanácskozáson, 
ahol lényegesen szókimon-
dóbbak az emberek, ott sem 
hangzott el öncélú véle-
mény. Kovács Ferenc ága-
zatvezető azt emiitet te, 
hogy legyen a téesz elége-
dett ; de ne legyen önelége-
dett . Király András az é r -
tékesítés javulásától remél-
t e a versenyképesség fokozá-
sát. Kálmán Péter szavai 
szerint sok a gond a nö-

vénytermesztéssel. Osvald 
Ferenc t raktoros javasolta, 
hogy a nem tel jesen biztos 
aggregátor helyett más 
energiafor rás u tán kellene 
nézni. Már csak azért is, 
mer t a cs i rketar tás több 
mint 3 mill ió for int nyere-
séget hozott. A kisebb fóru-
mokon és a tegnapi zár-
számadó közgyűlésen is elő-
hozakodtak az emberek a 
gazdálkodás akadályaival. 
Balogh János például az 
anyagbeszerzés nehézségeiről 
beszélt. 

Az időjárás sem fogadta 
kegyeibe a sándorfa lviakat . 
Kevesebb lett a búza, min t 
azt évkezdetkor remélték. 
Viszont 100 forintnak 14 fo-
rint haszna lett. nyolccal 
több. mint 1980-ban. Átlagá-
ban egy tag évi jövedelme 
csaknerb elér te az ötvenezer 
forintot . 

Amin t azt az elnök is 
hangsúlyozta, mindez a szö-
vetkezetbe vetett bizalom 
és a jó csapatmunka ered-
ménye. Az sem mellékes, 
hogy ' tavaly kilencvennel 
többen dolgoztak a szövet-
kezetben, min t annakelőt te . 

Hangsúlyozta is, a meghí-
vottak képviseletében, Has-
ká Pál, a TESZÖV t i tkára, 
hogy jó úton indult meg a 
szövetkezet, és a tények iól 
tervezett , megalapozott m u n -
káró l tesznek bizonyságot 

Az idei esztendőt se sze-
retnék rosszabbnak, mint a 
tavalyi. Több gabonát vetet-
tek, és a kukor icával is ha-
sonló a szándékuk. Mindezt 
azért , hogy legyen bőven 
t ak a rmán y az ál la toknak. 
Viszont a tavalyi esztendő 
kudarca mia t t kevesebb 
zöldséget vetnek. M T 

Az Elnöki Tanács 
A Magyar Népköztársaság 

Elnöki Tanácsa pénteken 
ülést t a r t o t t 

Az Elnöki Tanács megerő, 
sítette a Magyar Népköztár-
saság és a Jemeni Népi De-
mokra t ikus Köztársaság kö-
zött kötöt t barátsági és 
együttműködési szerződést. E 
magasszintű szerződést a két 
á l l am között a m ú l t év no-
vemberében Ali Nasszer Mo-
hamednek. a Jemeni Népi 
Demokrat ikus Köztársaság 
Legfelsőbb Népj Tanácsa el-
nökének Magyarországon te t t 
hivatalos, bará t i látogatása 
a lkalmából í r ták alá. 

Megtárgyal ta az Elnöki 
Tanács a belügyminiszter je-
lentése a l a p j á n a honosítási, 
visszahonosítási és a magvar 
ál lampolgársági kötelékből 
való elbocsátási ügyek 1981. 
évi intézkedését, va lamint az 
igazságügy-miniszternek a 
kegyelmezési e l já rás során 
szerzett tapasztalatai t . 

Rába-export 
A Győri Rába Magyar 

Vagon- és Gépgyárban ta-
valy j a n u á r b a n 50, ez év 
első hónap jában pedig m á r 
59 mill ió for in t é r t ékű á ru t 
ál l í tot tak elő naponta , ezzel 
pótolták a heti második sza-
badnapokkal kieset t időt. 
Tavaly j a n u á r b a n 24, az 
idén csak 21 m u n k a n a p volt, 
mégis nagyobb e redményt 
ér tek el, m i n t egy évvel ez-
e lő t t A vál la la tnál beveze-
tet t ú j szervezési intézkedé-

sek nagyrészt az üziemrészeJc 
közötti kooperáció javí tását 
segítettek, így zavar t a l anab-
bá vál t az anyagel látás , a 
bérezési intézkedések pedig 
a minőség javí tására ösztö-
nöztek. Motorból, fu tóműből , 
kamionokból ú tnak indí tot-
ták az év első exportszál l í t -
mányai t . Közben hozzálát-
tak az ugyancsak s ikeresnek 
ígérkező korszerű, ú j motor-
család próbasorozatának 
gyártásához. 

Ipari szövetkezetek 

A tejiparban 

Szakosodás, bővülő választék 
Tovább javul az idén a 

te j - , te j termékel lá tás , a t a -
valyinál 3—3,5 százalékkal 
több á r u ju t az üzletekbe. A 
választék ú j készí tményekkel 
is bővül. 

A te j fogyasztás m á r meg-
h a l a d j a az európai át lagot. 
Nem így a t e j t e rmékfo-
gyasztás; saj tból , túróból és 
más készí tményekből még 
nem „felelünk meg" az 
egészséges é t rend követel-
ményeinek. Holott mind in -
kább igény lenne rá, és az 
iparág is gazdag választék-
ban gyá r t j a a készí tménye-
ket, á m gyakran mégsem 
szerepel a te l jes k íná la t az 
üzletek pul t ja in . A te jüze-
mek egyelőre á l ta lában fő-
ként s a j á t körzetük igénye-
it elégítik ki, kapaci tásukból 
az országos el lá tásra n e m 
fu t j a . E helyzeten fokozato-
san javí tanak. Egyre több 
bázisüzemet a lak í tanak ki, 
ahol egy-egy t e r m é k r e sza-

kosodnak, így amellett , hogy 
az önköltség is csökken, -más 
vidékekre is ju t a készít-
ményekből . 

A szakosított együt tműkö-
dés rendszerében dolgoznak 
például Veszprém. Győr, 
Vas és Fe jé r megye te j ipar i 
vállalatai . Ezekből az üze-
mekből jól szervezett i rány-
já ra tok szál l í t ják naponta a 
va ja t , az ömlesztet t saj tot , a 
te j föl t más megyékbe is. A 
Miskolcon készülő habosítot t 
túrókrémekből mind több 
ju t a budapest i üzletekbe. 
Az idén belépő ú j üzemek 
kapaci tásá t sem a szorosan 
vet t helyi igényekhez iga-
zí t ják, figyelembe veszik 
távolabbi vidékek, sőt más 
országrészek szükségletét ls. 
Debrecenben az á t adás előtt 
á l ló üzemben napi 150 000 
l i ter t e je t dolgoznak fel, s 
az itt készülő joghurtból 
Borsod, Szolnok és Békés 
megyébe is száll í tanak. Bő-
vül a kaposvár i üzem. A 

budapest i vá l la la tnál ú j 
gyártósort szerelnek fel, 
amelyen a joghur thab elő-
ál l í tását fokozzák, s így vi-
dékre is több j u t belőle. 

Ta tabányán — egyelőre 
kísérlet i jelleggel — meg-
kezdik a hét nap ig e l tar t -
ha tó zacskós te j előállí tását, 
a budapest i üzemben a ha-
bosított t e rmékek zöldalma-
és meggyízesítéssel egészül-
nek ki. I t t kezdik meg az 
egy grammos „mini" kávétej-
szín gyártását. A Hajdú-Bi-
ha r megyei Te j ipar i Válla-
latnál a cukrászüzemeknek 
készítenek m a j d ú j abb gyü-
mölcsfagylal tokat , mégpe-
dig te j fe lhasználásával , 
ci trom-, őszibarack-, meggy-
es narancsízesítéssel. A ház-
ta r tásokban kedvel t teiszfn-
fagylal tporokból az eddigi-
nél ezer tonnáva l többet 
á l l í tanak elő. A Csongrád 
megyei Tej ipar i Vál lalat jó, 
választékos á r u t ad, je len-
tős expor t j a krémtúróból . 

Minőség, export 
A Csongrád megyei Ipar i 

Szövetkezetek Szövetsége. 
KISZÖV elnöksége tegnapi, 
pénteki ülésén a többi kö-
zött azt is megál lapí tot ta , 
hogy az ipari szövetkezetek 
jelentősen fejlesztették ex-
portjukat. javult a minőség, 
ami főként m u n k a - és üzem-
szervezési e l j á rásoknak kö-
szönhető. Fej lődöt t a kész-
letgazdálkodás színvonala. A 
KISZÖV ellenőrzési iroda 
1981-ben 28 szövetkezet gaz-
dálkodását vizsgálta. Megál-
lapítot ták, hogy a belső sza-
bályozási rendszer az e lmúl t 
évekhez viszonyítva fejlő-
dést muta t . Ugyanakkor a 
szerződéses fegyelem több 
vizsgált szövetkezetben n e m 
megfelelő. Nem t a r t j á k nyi l-
ván a szükséges összes ada-
tot, és nem rögzítik szabály-
zatban, hogy a száll í tás ké-
sedelme miat t i kö tbérér t k i 
és mi lyen mér tékben fe le-
lő*. Az ellenőrzési i roda azt 
javasolja , hogy a szövetke-
zetek tekintsek át . mi t tud-
n a k tenni a J i iányosságok 
felszámolásáért . 

A te rmékek minősége egy-
re inkább döntő kérdéssé 
válik. Miu tán a szövetkeze-
tek nagy része nyugat i p ia-
cokon is igyekszik á ru i t é r -
tékesíteni, különösen fontos, 
hogy a te rmékek minőségét 
ellenőrizzék is. A vizsgálat 
tapaszta la ta i szerint ezt na-
gyon kevés helyen mulasz t -
ják el, á m az a lapanyagok 
minősí tését sok helyen „el-
fe le j t ik" . Magyarán ar ró l 
van szó, hogy az ellenőrzés 

legfontosabb fázisáról fe-
ledkeznek meg — rossz 
vagy h ibás a lapanyagból 
igen nehéz versenyképes te r -
méket előállítani. Előfordul 
néhány helyen, hogy n e m 
megfelelő a gyártás-előkészí-
tés. Ezért a tervezet t és a 
tényleges te rmelés össze 
sem hasonlí tható. Az el len-
őrzési i roda revizorai úgy 
l á t j ák , hogy mindenü t t szük-
séges bevezetni az elszámol-
ta tás egy olyan rendszerét , 
amely f igyelembe veszi az 
illető szövetkezet sajátossá-
gait, és lehetőséget ad a r ra , 
hogy a szövetkezet vezetői 
m á r a kísérlet i gyár tás so-
r á n is pontosan meg t u d j á k 
á l lapí tani egy-egy termék 
tényleges önköltségét, s a 
gyár tásához szükséges nor-
máka t . 

Sok szövetkezet küzd rak-
tározási gondokkal. Kényte-
lenek nagy mennyiségű 
anyagot szabadban tárolni . 
Másik megállapítás, jelentő-
sen iavult az ármunka. A 
legtöbb gazdálkodó egység-
ben s ikerül t a termékszerke-
zetet korszerűsíteni , és az 
önköltséget is csökkentet ték. 
Az ellenőrzési iroda java-
solja, hogy minden szövet-
kezet e lnöke követe l je m e g 
az egyes részterületek veze-
tőitől, hogy m á r az intézke-
dési te rvek összeáll í tásakor 
határozzák meg azokat a 
fe ladatokat , amelyek tel jesí-
tésével el lehet érni . hogy 
megvédjék a műszaki fe j -
lesztések és ú j í tások hasz-
nából származó nyereséget. 

Á biológiai 
kutatás központja 

Alapí tásának tízéves évfordulójá t 
nagy jelentőségű tudományos sikerrel 
ünnepel te az MTA Szegedi Biológiai 
Központ ja . A genetikai intézet há rom 
fiatal kuta tó ja , dr. Kari Csaba, dr. 
Simoncsits A.ndrás és Cserpán Imre 
az e lmúl t év végén hazánkban elő-
ször hozott létre génszintézist. Ez ed-
dig a világon öt ország kuta tó inak si-
került , a szocialista országok közül 
csak a Szovjetunió kutatói büszkél-

kedhetnek ezzel az eredménnyel . A 
tízéves intézmény a magyar biológiai 
kuta tás nemzetközileg is el ismert m ű -
helye lett, öt tudományos intézet m u n -
ká j á t szervezi, koordinál ja . Az impo-
záns újszegedi épületben dolgozik a 
biokémiai, a biofizikai, a genetikai és 
a növényélet tani intézet, míg Buda-
pesten az enzimológiai intézet. Vala-
mennyi kutatóbázis eredményei a 
nemzetközi élvonalhoz tar toznak. Tu-

dományos tevékenységük összekap-
csolja az a lapkuta tás t a gyakorlat i a l -
kalmazással . A biokémiai intézet e l -
sősorban a nuk le insav-prob lemat i -
kával, a biofizikai a fényenergia-
hasznosítás vizsgálatával, a genetikai 
a légköri nitrogén megkötésének bio-
lógiai problémáival , a növényélet tani 
a fotoszintézis kérdéseivel foglalkozik. 
Fotór iporterünk, Somogyi Károlyné a 
biológiai központ intézeteit kereste 
föl. 

Mintavétel nukleinsavvizsgálathoz r. biokémiai intézet A genetikai intézet munkatársa steril előkészítést végez A biofizikai intézetben a kutatási adatok számitógépe* 
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